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Terug van even weggeweest: Jacques’ Beestenboel, geïllustreerd door een nieuwe ster aan 

het teken�rmament, Renée Salemans. De vaste illustrator Manuel Kurpershoek heeft de 

tekenpen om gezondheidsredenen terzĳde moeten leggen. Ook binnen de redactie zien we 

beweging. Wilma van Seters heeft na ruim 15 jaar de redactie verlaten. Irma Bogers (Jong 

in Hees) neemt haar plaats en werk met enthousiasme over. Behalve naar het verenigings-

nieuws kĳken we verwachtingsvol uit naar het verdwĳnen van APN. Als redactie kunnen we u 

nu een knus en warm kribjesuiteinde toewensen en een fris en schoon nieuwjaar.

IN DIT NUMMER

TRADITIONELE KRIBJESROUTE DIT JAAR NOG GROOTSER   

Bachcantates > zondag 10 december, 14 januari, 11 februari en 10 maart om 19.30 uur in de Petruskerk | 

Kribjesroute > start bĳ Huize Rosa op 22 december om 19.00 uur. Duurt tot en met 6 januari. Zie kribjesroute.nl | 

Nieuwjaarsreceptie > zaterdag 6 januari in H. Antonius Abtkerk van 15.30 - 18.00 uur

Goed nieuws …

Het bestuur wil op de eerste plaats 
alle leden en andere bewoners 
van Hees feliciteren met het goede 
bericht van de gemeente Nĳmegen 
over de aankoop van de asfaltfabriek 
en de voorgenomen sloop. We zĳn 
alle (voormalige) leden van de 

focusgroep luchtkwaliteit, actievoer-
ders en bestuursleden zeer erken-
telĳk voor hun jarenlange inzet en 
acties. Het bericht verraste ons en 
zeker ook het tempo waarmee de 
fabriek ook daadwerkelĳk verdwĳnt!
Goed nieuws dus!
Het spreekt natuurlĳk voor zich dat 
we alert en actief willen en moeten 

blĳven. We zullen scherp zĳn op wat 
er voor de asfaltfabriek in de plaats 
gaat komen. We kunnen zeker niet 
achterover leunen dus: 

Helpt u ons aub…
Via een lidmaatschap en zo mogelĳk 
deelname aan een werkgroep. Het 
loont de moeite, zo is nu gebleken! 

WINTERAGENDA



NATUURWAARNEMINGEN IN HEES

De bewoners van Hees tellen de dagen af. De kerst-

vakantie staat alweer bĳna voor deur en dat betekent dat 

de kribjesroute weer van start gaat. Dit jaar wordt die nóg 

groter, want op zondag 17 december is er namelĳk voor 

het eerst een kleine kribjesmarkt voor iedereen die een 

kribje wil lenen. Aan het eind van die week, op vrĳdag 

22 december om 19.00 uur, is de opening van de kribjes-

route bĳ Huize Rosa. 

Op 6 januari, de dag van Driekoningen, wordt de krib-

jesroute feestelĳk afgesloten in H. Antonius Abtkerk 

aan de Dennenstraat, tĳdens de Nieuwjaarborrel van 

de Vereniging Dorpsbelang Hees. Dan worden ook de 

prĳswinnaars van de letterspeurtocht bekend gemaakt. 

Vanaf 15:30 uur zĳn alle inwoners van Hees welkom om 

te proosten op het nieuwe jaar en de bĳeenkomst eindigt 

omstreeks 18:00 uur. Meer dan genoeg te beleven dus tĳ-

dens de donkere dagen rondom kerst en oud en nieuw! 

Tientallen bewoners zĳn al weken bezig met het 

bedenken en creëren van hun bĳzondere en ludieke 

kerststalletjes die ze achter ramen en in tuinen zullen 

plaatsen. Tĳdens de kribjesroute, die vorig jaar bestond 

uit meer dan 120 kerststallen, kunnen bewoners en geïn-

teresseerden via een route alle kribjes bewonderen. Bĳ 

de kribjes kun je speuren naar letters en als je alle kribjes 

hebt bezocht, levert dat een spreuk op die je kunt insturen 

naar de website: kribjesroute.nl. De goede inzenders maken 

kans op een heerlĳke slagroomtaart van bakkerĳ De Bie.

Wilt u ook meedoen met de kribjesroute of meer weten? 

Kĳk dan op kribjesroute.nl. Op deze website vindt u alle 

informatie over de route, uitleg over de puzzeltocht, de 

start en de afsluiting. Ook kunt u er lezen hoe u zich 

kunt aanmelden. En heeft u zelf geen kerststal, maar wilt 

u wel graag meedoen? Misschien staat er iets voor u bĳ 

op de kribjesmarkt! 

Over Kerstmis gesproken…
We maken ons op voor weer een decembermaand vol lichtjes en goede wensen. 

Inwoners van Hees dragen in deze donkere dagen bĳ aan de feestvreugde door onder 
andere het organiseren van de kribjesroute. Het bestuur combineert de afsluiting van 

de kribjesroute met de nieuwjaarsborrel van de vereniging op 6 januari 2024.

Allemaal goed en wel, maar het is een heel zorgelĳke tĳd. Dus wĳ vieren december en 
het nieuwe jaar ook met een gevoel van verdriet en angst. Zoveel oorlogsgeweld, zo 

dichtbĳ. Wĳ hopen dat er een einde komt aan dit geweld en dit lĳden. Over vrede dur-
ven we bĳna niet meer te spreken. Eigenlĳk is er maar één wens, dat men zich realiseert 

dat je met elkaar moet blĳven praten en er samen uit moet komen. Geweld leidt nooit 
tot vrede. Dus is de wens die het bestuur uitspreekt: blĳf hopen, blĳf praten met en 

luisteren naar elkaar.

Met de beste wensen voor u allemaal van het bestuur van 
de Vereniging Dorpsbelang Hees.
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Merel, tuinbroeder bĳ uitstek
De merel nestelt veelvuldig in coniferen en heggen. 

Soms brengt een paar wel drie nesten met jongen in één 

broedseizoen groot. Papa en mama merel hebben het 

daar dan druk mee. Gedurende de ongeveer twee weken 

dat de jongen in het nest zitten, vliegen de ouders af en 

aan met hun bek vol insecten en wormen om hun jon-

gen te voeren ( foto A). Eenmaal uitgevlogen zitten jonge 

merels nog een tĳd op de grond tussen de struiken en 

laten ze hun ouders met een hoge piep, de bedelroep, 

weten waar ze zitten en dat ze honger hebben. En dan 

maar hopen dat de alomtegenwoordige huiskatten ze 

niet in de gaten krĳgen…

Overigens is vanaf 2016 de merelstand sterk achteruit-

gegaan. Een virus, vogelmalaria en parasieten spelen de 

soort parten. Het lĳkt intussen weer wat beter te gaan; er 

verschĳnen weer meer merels in de tuin.

Zanglĳster en grote lĳster
Ook de zanglĳster nestelt in tuinen, maar alleen als die 

dichtbegroeid zĳn. Terwĳl een merelman pikzwart is 

met een knalgele snavel, en een merelvrouw donkerbruin 

met een gestreepte borst, is de zanglĳster te herkennen 

aan een bruine rug met een lichte, zwartgevlekte borst. 

Die vlekken hebben de vorm van pĳlpunten ( foto B). Net 

als de merel zoekt de zanglĳster in het gras en onder bla-

deren naar insecten en wormen. Een ander familielid, 

de grote lĳster, is een grotere versie van de zanglĳster, 

maar met zwaardere vlekken op de borst en een andere 

zang. Vanwege zĳn voorkeur voor bossen en grote tuinen 

met hoge, oude bomen is deze soort zeldzamer in Hees. 

Dit jaar is hĳ hier alleen gehoord in de omgeving van 

Andelshof. Precies ook de plek waar zulke bomen staan.

Wintergasten
In de herfst en winter staan ook bessen op het menu 

van ‘onze’ lĳsters. ‘Onze’ staat met opzet tussen 

NATUURWAARNEMINGEN IN HEES

Echte lĳsters in de tuin

Soort: echte lĳsters (Turdus)
Zeldzaamheid: algemeen
Locatie: overal in Hees
Waarnemer: Ria Vogels 
Teller soortenjaar Hees (stand op 19 oktober 2023): 1.587
Tekst: Ria Vogels
Fotogra�e: Ria Vogels, Toine van Gaal 

Merel en roodborst, wie kent ze niet? Ze behoren samen 

met de huismus tot onze bekendste tuinvogels. Niet 

alleen bekend van zien, maar ook van horen. Beide 

soorten komen graag in bewoonde omgeving waar ze 

geschikte nestruimte en voldoende voedsel kunnen 

vinden. En beide soorten zingen ons de oren van de kop, 

van de vroege ochtend tot de late avond. Sommige men-

sen vinden dat geluid vervelend, omdat ze er (te) vroeg 

door worden gewekt, maar de meeste mensen houden 

wel van hun welluidende zang. Zo werd in enquêtes van 

‘Vroege Vogels’ de zang van de merel al vaker verkozen 

als mooiste Nederlandse vogel- en natuurgeluid.

Wellicht minder bekend is dat zowel merel als roodborst 

tot de familie van de lĳsters behoren. Er zĳn twee groepen 

in die familie, die een goed ontwikkelde zang als kenmerk 

met elkaar delen. Ten eerste een groep van kleine tot mid-

delgrote soorten; naast roodborst zĳn dat onder andere 

nachtegaal, tapuit en zwarte roodstaart. En een tweede 

groep van grotere soorten met krachtige snavels en poten, 

de zogenoemde ‘echte’ lĳsters (met de wetenschappelĳke 

naam Turdus). In dit verhaal beperken we ons tot de ‘echte’ 

lĳsters en daarvan weer tot de lĳsters die we daadwerke-

lĳk in onze eigen tuinen kunnen aantre¥en. 

BA



4

aanhalingstekens, want veel lĳsters die in de lente 

en zomer in Nederland zitten, trekken in de herfst 

naar Zuid-Europa en vogels uit het noorden en oosten 

nemen dan hun plaats in. Merels die deze zomer in uw 

tuin hebben genesteld of zĳn grootgebracht, zĳn dus 

zeer waarschĳnlĳk niet dezelfde vogels als de merels 

die in de winter op de bessenstruiken of uw voeder-

tafel a¦omen ( foto C). 

Met de trek uit het noorden en oosten komen ook 

koperwieken, kramsvogels en be§ĳsters mee. Deze 

lĳstersoorten broeden in Noord-Europese naaldbossen 

en overwinteren zuidelĳker. Van de wintergasten is het 

vooral de koperwiek, en in mindere mate de krams-

vogel, die in onze tuinen foerageert op lĳsterbes, vuur-

doorn en Gelderse roos. De be§ĳster is daarentegen 

een doortrekker, blĳft hier dus niet overwinteren, en 

komt ook zelden of nooit in onze tuinen.

Begin oktober zĳn de eerste koperwieken weer in Hees 

gezien. De soort is weliswaar minder bekend dan zĳn 

familieleden merel of zanglĳster, maar is gemakkelĳk 

te herkennen aan zĳn roestrode §ank en oksel ( foto D). 

Als u deze winter een voedertafel maakt met bĳvoor-

beeld rozĳnen en stukjes fruit, of eens extra let op de 

vogels die komen eten van de bessenstruiken, dan ziet 

u hem misschien ook.

ZOGEZEGD, ZOGENAAMD

Een droevig 
verhaal

Hĳ of zĳ zag het duidelĳk niet meer zitten. 

Ik keek naar twee droeve hondenogen. Een 

vrouw met een losse hondenlĳn stond tien 

meter verder geduldig te wachten. ‘Wat kĳkt 

hĳ droevig,’ zei ik tegen haar. Ze keek mĳ 

niet begrĳpend aan. In gebrekkig Nederlands 

maakte ze mĳ duidelĳk dat ze het woord 

droevig niet begreep. Bedroefd, zei ik, waarop 

ze blĳ reageerde. ‘Is bedroefd hetzelfde 

als droevig?’ Dat bevestigde ik, waarna ze 

opgewekt verder liep. Verheugd dat ze er weer 

een Nederlands woord had geleerd. Ook haar 

hondje leek er weer wat meer zin in te hebben. 

Of maakte ik dat mezelf wĳs? Ik liep door en 

dacht na over wat ik zojuist gezegd had. Klopt 

dat nou? Nee dus. Je kunt een bedroefd persoon 

zĳn, maar een voorval is droevig. En als het 

met jou droevig gesteld is, kun je dat droevig

niet vervangen door bedroefd. Subtiele nuances 

in taalgebruik. U kent de regels niet maar 

past ze wel feilloos toe. Een nieuwkomer in 

Nederland moet wel heel taalgevoelig zĳn en 

ook nog eens vreselĳk zĳn of haar best doen 

om zo subtiel correct Nederlands te spreken. 

En dan heb je ook nog het woord bedroevend. 

Ik word droef gestemd als ik bedenk wat die 

buitenlandse vrouw allemaal nog moet leren. 

En dan heb ik haar ook nog op het verkeerde 

been gezet.

Jacques de Vroomen
D

C
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Het was weer eens heel duidelĳk: het NachtOmmetje 

Hees is zeer populair! Dat is fĳn, maar zorgt soms ook 

voor een hele uitdaging. Ruim een week voor de start 

kregen we te horen dat het maximum van 180 aanmel-

dingen was bereikt. Teleurgestelde buurtgenoten die elk 

jaar meewandelen benaderden ons met de vraag of er 

niet toch nog een plekje was te vinden. Dat was zoeken! 

Maar na het verwerken van dubbele boekingen en afzeg-

gingen konden ook deze deelnemers weer mee.

De avond
De start was dit jaar in horecagelegenheid Plan A van-

waar we in acht groepen na een korte opening precies 

om 20.00 uur op pad gingen. Het weer zag er goed uit: 

fris, maar droog, en iedereen had er zin in! 

Het Ommetje concentreerde zich dit jaar in ‘Hees Oost’, 

dat wil zeggen aan de oostkant van de Wolfskuilseweg, 

rond de Bredestraat, de Schependomlaan en de 

Vlietstraat. De wandelingen voerden zoals altĳd langs 

gevarieerde optredens. Van een dansvoorstelling tot de 

inspiratie van een beeldhouwer en verhalen over tram-

lĳn 3 of het koloniale verleden van Hees, en van lezingen 

over de stichting Quiet en het Huis van Compassie, tot 

koorzang afgewisseld met gedichten, en het bakken van 

heerlĳk Hongaars zoete-brood. Een stuk van zo’n Kürtõs 

kalàcs bleek meer dan genoeg energie te bevatten om 

verder te wandelen naar het volgende optreden. Want 

hoe leuk ook de muziek of hoe boeiend ook het verhaal, 

de gidsen waren onverbiddelĳk: de groep moet verder, 

anders staat de volgende groep alweer te wachten … 

De wandelingen eindigden waar die waren begonnen, bĳ 

Plan A. Terwĳl de groepen binnenstroomden werd het 

daar een gezellige drukte. Het bleek een prima plek om 

bĳ een drankje na te praten over de beleefde avonturen 

en de optredens die waren bezocht. We bedanken de 

mensen van Plan A voor de mooie start- en ±nishplek 

voor het NachtOmmetje van 2023.

Volgend jaar weer?
Het NachtOmmetje Hees was ook dit jaar heel geslaagd 

en we gaan er in de komende jaren graag in deze vorm 

mee door. Maar dat kunnen we niet alleen, dus: heb je 

een hobby of andere kwaliteiten waarvan je iets wil laten 

zien aan je buurtgenoten in Hees? Meld je dan aan bĳ een 

van de organisatoren of via het contactformulier op de 

website van de vereniging.

tekst | Bert Jansen
fotogra�e | Dick van Eck

Terugblik NachtOmmetje Hees 2023

Een uitverkocht 
NachtOmmetje Hees!
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De gemiddelde 
Nederlander
Toen ik op Google zocht hoeveel boeken de gemiddel-

de Nederlander per jaar leest, vond ik een onderzoek1

waarin stond dat Nederlanders het afgelopen jaar 

afgerond in totaal elf boeken lazen.

Dat zĳn best veel boeken, dacht ik bĳ mezelf, kan dat 

wel kloppen? Ik betrapte mezelf op de kwaal om alles 

in twĳfel te trekken wat niet in lĳn is met mĳn eigen 

aannames. Want vreemd genoeg vond ik de opmer-

king in een ander artikel dat het lezen van literaire 

±ctie een positieve relatie met empathie lĳkt te heb-

ben2 helemaal niet zo onaannemelĳk (terwĳl in het-

zelfde artikel ook verteld wordt dat de bevindingen 

moeilĳk reproduceerbaar lĳken te zĳn). Kortom, ik 

heb een bias. Een vooringenomenheid dat ik, als fer-

vente lezer, automatisch zou moeten aanvoelen hoe-

veel boeken Nederlanders per jaar gemiddeld lezen. 

En dat ik extra empathisch zou zĳn door alle boeken 

die ik lees (wat natuurlĳk heel logisch is, aangezien 

elk uur dat ik achter een boek doorbreng, een uur 

minder oefening in praktische sociale vaardigheden 

betekent). 

Hoe het ook zĳ, ik breng veel tĳd door met mĳn neus 

tussen de boeken, maar dat enthousiasme wordt niet 

door iedereen gedeeld. Manlief wordt bĳvoorbeeld 

niet warm of koud van mĳn lie³ebberĳ. Het gaat 

zelfs zo ver dat hĳ geen enkel boek oppakt dat ik hem 

aanraad.

Je leest het goed. 

Geen enkel. 

Toegegeven, ik heb na al die jaren zĳn hobby van voet-

balkĳken en statistieken over individuele voetballers, 

voetbalclubs en voetbaltrainers ook niet opgepikt. Dus 

misschien moet ik niet al te verontwaardigd zĳn over 

zĳn lauwe reacties op mĳn verkooppraatjes. 

Toch is het weleens jammer dat manlief mĳn enthou-

siasme voor boeken niet deelt. Soms word ik daar zelfs 

moedeloos van. Vooral op momenten dat je een boek 

uitleest en beseft dat je dat meesterwerk nooit meer 

voor het eerst zal ervaren. Dat je afscheid moet nemen 

van bepaalde personages en er nooit achter zal komen 

hoe het nu met hen gaat. Dat je lievelingspersonage 

geen social media heeft waar je zo nu en dan op kan 

gluren. Dat is toch wel een kleine tragedie te noemen. 

Omdat ik nergens heen kan met die *kuch* gevoelens, 

denk ik er wel eens over om een plaatselĳke boeken-

club te beginnen om met lotgenoten te kunnen praten 

over dat ene boek, waarin die hoofdpersoon dat bizar-

re voorval beleefde. Om te kunnen lachen om een 

bĳzonder slecht plot dat op een of andere manier toch 

best vermakelĳk was. Of om te bespreken waarom dat 

ene boek zo populair is, terwĳl een ander boek het nog 

méér verdient om de verkooplĳsten aan te voeren.

Maar ja, zo’n boekenclub, dat is natuurlĳk met andere 

mensen. Die willen misschien boeken lezen die mĳ 

niet zo interessant lĳken. Of ze geven mĳn favoriete 

boeken slechts één ster voor de moeite. En wat als ze 

openlĳk ezelsoren vouwen in boeken? Ik geloof niet 

dat ik de schaal met bitterballen aan zo iemand kan 

doorgeven – laat staan dat ik ooit een boek aan diege-

ne wil uitlenen. 

Nee, wat dat betreft ben ik toch niet zo empathisch en 

is het daarom maar goed dat ik, volgens de cĳfers, niet 

de gemiddelde Nederlander ben.

1 Onderzoek door GfK in opdracht van KVB-SMB, CPNB, KB en 
Stichting Lezen, (meting 63, februari 2023). 

2 Stichting Lezen – Leesmonitor (2023). Fictie lezen en empathie 
hangen positief samen.

COLUMN | KWAN
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Het bestuur van de Vereniging Dorpsbelang Hees heeft 

het onderwerp ‘gezonde leefomgeving en schone lucht’ 

hoog op zĳn agenda gezet. De reden zal u niet verrassen. 

Hees? Dat is toch die wĳk met dat dorpse karakter, open 

structuren, lanen, oude gebouwen en groen, veel groen. 

Maar je hoort ook: Hees? Daar wil ik niet wonen. Ligt 

naast een van de grootste binnenstedelĳke industriege-

bieden van Nederland. Ongezonde leefomgeving, veront-

reinigde lucht! 

Wat willen we?
De zeven wĳken die het industrieterrein omringen, 

pleiten voor een ander systeem voor het verlenen van 

vergunningen. Het streefdoel is een norm van 0 veront-

reiniging. Bedrĳven krĳgen de plicht ieder jaar te inves-

teren in het verminderen van de door hen veroorzaakte 

verontreiniging.

Met uw hulp komen wĳ daar!
We hebben mensen nodig die zich willen verdiepen in 

het thema milieubeheer. Deels inhoudelĳk, deels for-

meel/juridisch, deels politiek. Milieu is een breed onder-

werp: lucht, grond, water, geluid. Doel is informatie 

binnenhalen. Deskundigheid verwerven. Maar we heb-

ben ook mensen nodig die met die informatie de strĳd 

aangaan. Zorgen voor aandacht en publiciteit, actievoe-

ren en draagvlak genereren, zaken ter discussie stellen, 

het gesprek aangaan.

Komt u ook helpen? Stuur een mail naar: 
bestuur@dorpsbelanghees.nl

Wat speelt nu?
De Onderzoeksraad voor Veiligheid heeft recent (april 

2023) een rapport uitgebracht waarin onder andere is 

gekeken naar de asfaltfabriek APN (Asfalt Productie 

Nĳmegen). Een van de conclusies is dat bedrĳven en 

overheid veel te weinig doen om de overlast en verontrei-

niging aan te pakken en te weinig doen om gezondheids-

risico’s te beperken. Bĳ de vergunningverlening spelen 

wetenschappelĳke gegevens, technische haalbaarheden 

en politieke afwegingen een rol. Het daaruit volgende 

compromis bepaalt of er wel of niet sprake is van over-

last. Gezondheid en welbevinden spelen geen enkele rol. 

Blikvanger in Hees op dit moment is de asfaltfabriek. 

Iedereen in de wĳk heeft wel eens de geur die wordt 

verspreid geroken. Het bedrĳf heeft een tĳd onder ver-

scherpt toezicht gestaan. Afgelopen zomer werd dit weer 

opgeheven. Al bĳ metingen in mei (fĳnstof) en juni (Pak) 

WERKGROEP LEEFOMGEVING / FOCUSGROEP LUCHTKWALITEIT

Wat helpt echt om schone 
lucht te krĳgen en een 
gezonde leefomgeving?

(AF)WACHTEN, (RE)AGEREN, JURIDISEREN, PROVOCEREN, 
(PRO)ACTIEF PARTICIPEREN, …

WIE KOMT HELPEN? ALLEEN KUNNEN WE HET NIET!

De oproep hieronder is geschreven vóór 7 november. Toen kregen we te horen dat de asfaltcentrale 
aan de Energieweg eind 2023 stopt met de productie. Eindelĳk. Een van de grote vervuilers op het 
industrieterrein verdwĳnt. Dat gebeurt mede door de inzet en het vele werk van de bewoners uit 
Hees die samen optrokken in de focusgroep Luchtkwaliteit. Alle reden voor tevredenheid, champag-
ne, feestje. Dank aan allen die hebben geholpen.

Maar … we zĳn er nog niet. De luchtkwaliteit is nog niet zoals wĳ die willen hebben. Ook al voldoe 
je aan de norm, dan nog is er sprake van vervuiling en overlast. Bovendien omvat milieu meer dan 
alleen lucht. Denk aan water, bodem, geluid, geur, … .

We hebben één stap gezet maar we willen verder. Onderstaande oproep blĳft staan!
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werden (alweer) overschrĳdingen van de emissienormen 

geconstateerd. Bĳ de meting in juli zou alles beneden de 

norm zĳn gebleven.

APN is slechts één van de vervuilers. Op het industrie-

terrein zĳn de zwaarste categorie vervuilende bedrĳven 

toegestaan. Gelukkig zĳn er ook genoeg bedrĳven die 

zich wel van hun goede kant laten zien. Zĳ zĳn scho-

ner, duurzamer en produceren met zorg voor mens en 

dier. We moeten proberen deze schone(re) bedrĳven 

achter ons te krĳgen en stimuleren dat zĳ hun vervui-

lende buren gaan aanspreken. Onze prioriteit ligt bĳ de 

grote vervuilers. Naast de APN is bĳvoorbeeld ook de 

Nĳmeegsche Ĳzergieterĳ een vervuiler. 

Weten we wat ieder afzonderlĳk bedrĳf op het bedrĳ-

venterrein Nĳmegen West bĳdraagt aan de vervuiling 

en verontreiniging? Weet u wat het combineren van de 

afzonderlĳke bĳdragen voor consequenties heeft voor 

de gezondheid van ons als bewoners? Is bekend of de 

invloed van de verontreiniging verschillend uitwerkt 

voor (uw) kinderen, ouderen (oud worden we allemaal), 

omwonenden/buren met een gezondheidsprobleem? En 

natuurlĳk, er zĳn nog meer bronnen van vervuiling: ver-

keer (wegverkeer, scheepvaart) en ook wĳ, de bewoners, 

zelf (houtstook).

Wat moet je als bewoners van Hees?
Er is al vaak gedemonstreerd. Denk aan Stop Dura (2013) 

en het protest tegen de ‘Stinkfabriek’ (2021) en er was toen 

aandacht in de pers (In de Gelderlander, maar ook bĳ de 

NOS). Er is al veel gepraat. Onderzoeken zĳn er ook genoeg: 

GGD, Onderzoeksraad voor Veiligheid, Scherp Vergunnen, 

Schone Lucht Akkoord (SLA). De eerste vraag is hoe krĳgen 

we de bedrĳven zover dat ze maatschappelĳk ondernemen 

en de gezondheid van omwonenden prioriteit geven? Dat 

zĳ zich verantwoordelĳk voelen voor de vervuiling die zĳ 

veroorzaken. Dit hebben we als 7-Wĳkenoverleg opnieuw 

aan de orde gesteld naar aanleiding van het rapport van de 

Onderzoeksraad voor Veiligheid. 

Vaak verwĳzen bedrĳven naar de normen die de over-

heid in de vergunning stelt en waar zĳ aan voldoen. En 

de conclusie is dan: wĳ doen het goed (genoeg) zo! 

Maar aan de norm voldoen, impliceert nog steeds dat de 

leefomgeving wordt vervuild. 

Als een bedrĳf niet het initiatief neemt, moet de overheid 

aan de slag. Maar wat heeft het overleg met de ambtena-

ren, medewerkers ODRN en/of de politiek verantwoorde-

lĳken ons tot nu toe opgebracht? Hoe veel dichter zĳn we 

bĳ de norm van 0 verontreiniging gekomen? (Te) Weinig!

Wat nu? Hoe verder?
De 7 Wĳken die het industrieterrein omringen plei-

ten voor een ander systeem van vergunningverlening. 

Bedrĳven krĳgen de plicht ieder jaar te investeren in het 

verminderen van de door hen veroorzaakte verontrei-

niging. Ieder jaar verbinden zĳ zich aan een (concrete) 

doelstelling, maken een plan van aanpak en leggen 

verantwoording af over het resultaat. Wordt het gestelde 

doel niet bereikt dan volgen ‘strafmaatregelen’.

En natuurlĳk dient men te allen tĳde al te voldoen aan 

de geldende eisen van BBT (best beschikbare technieken) 

en de algemene zorgplicht (wet milieubeheer). Ter ont-

moediging, de wet zegt wel dat het economisch haalbaar 

moet zĳn.

Maar de Vereniging Dorpsbelang Hees wil niet bĳ de 

pakken neerzitten en u hopelĳk ook niet! De werkgroep 

milieu/luchtkwaliteit komt menskracht te kort. Alleen 

samen kunnen we zorgen dat voor Hees geldt dat de leef-

omgeving gezond is en de lucht schoon. Denkt u: ´Ja, ik 
kom helpen!” Stuur dan een mail naar: 

bestuur@dorpsbelanghees.nl
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‘Het is mooi dat je kinderen echt vooruitgang 

ziet maken’. Mark Jansen is in zĳn dagelĳks leven 

Validatie Engineer bĳ NXP, sinds vĳf jaar geeft hĳ 

als vrĳwilliger zwemles aan de zwemmertjes bĳ 

Aqua Novio. ‘Het kost best wat tĳd, maar ik vind 

het erg leuk.’

Elke zondagochtend is Mark Jansen in Zwembad West te 

vinden. In badje 3 wel te verstaan. Voor wie het niet meer 

helemaal scherp heeft: badje 1 en 2 zĳn in het instructie-

bad, het wennen en watervrĳ worden, in badje 3 gaan de 

kinderen over naar het grote (koude) bad en leren ze de 

verschillende zwemslagen. ‘Toen mĳn zoon begon met 

zwemles werd er gevraagd of ouders wilden helpen. Het 

leek me leuk en ik werd begeleider bĳ Jesper in badje 3. 

Toen Jesper doorging, bleef ik in badje 3. En daar ben ik 

eigenlĳk altĳd gebleven.’ In eerste instantie ondersteun-

de hĳ de instructeur. ´Hĳ of zĳ gaf de les en ik hielp die-

gene bĳ wat er op dat moment nodig was.́

Spanningsboog
In de coronatĳd lag ook het zwemmen stil. Daarna was er 

best wat verloop binnen de vrĳwilligers en vroeg de ver-

eniging aan Mark of hĳ instructeur wil worden. ‘Dat was 

wel andere koek. Niet alleen maar ondersteunen, maar 

ook de lessen zelf opbouwen, inschatten wat kinderen aan 

kunnen en hoe lang de spanningsboog is.’ Niet iets waar hĳ 

in zĳn betaalde baan mee bezig is. ‘Dat lukte toch al goed, 

maar deze zomer heb ik ook de opleiding tot zweminstruc-

teur afgerond. Dus ik ben nu o¼cieel gecerti±ceerd.’

Elke zondag geeft Mark nu drie lessen. ‘In eerste instan-

tie bereidde ik 1 les voor, voor drie verschillende groe-

pen. Ik kwam er al snel achter dat dat niet werkt. Elke 

groep heeft zĳn eigen dynamiek. Kinderen trekken zich 

aan elkaar op, of leiden elkaar juist af. Het is mooi om te 

zien dat je daar steeds meer zicht op krĳgt en zo ook les 

kan geven op de manier die bĳ die groep past.’

Sprongetjes
Elk weekend staat Mark dus vrĳwillig paraat, net als de 

andere zweminstructeurs bĳ Aqua Novio. De vereniging 

draait helemaal op vrĳwilligers en dat heeft voorde-

len vindt Mark: ‘Wĳ zĳn er omdat we er veel plezier in 

hebben en dat zorgt ook weer voor plezier bĳ de kinde-

ren.’ Het is best een tĳdinvestering, een weekendje weg 

bĳvoorbeeld zit er niet zomaar in: ‘Klopt. Daar moet 

ik rekening mee houden, het kan natuurlĳk wel, maar 

dan moet iemand anders invallen, want anders gaat de 

zwemles niet door. Maar ik vind het leuk en gezellig. Na 

het zwemmen is er vaak nog even tĳd voor een kopje 

ko¼e met de vrĳwilligers. Dat zorgt ook voor betrokken-

heid. Dus ik doe het graag.’ Het leukste? ‘Dat vind ik toch 

wel dat je kinderen sprongetjes ziet maken. Vanochtend 

nog, iemand durfde vorige week nog amper het grote bad 

in en vandaag sprong ze er zo in. Die vooruitgang. Dat is 

heel leuk.’

Aqua Novio zoekt nog zweminstructeurs. 
Lĳkt het jou ook leuk? Neem dan contact op met 

zwemles@aquanovio.nl

Zondagochtend, zwemochtend
Mark is vrĳwillig zweminstructeur bĳ Aqua Novio

tekst | Sanne Geurts  fotogra�e | Ton van Seters
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om zich nog precies te herinneren wat ze was. 

En omdat er doorlopend nieuwe muisjes werden 

geboren werd de familie groter en groter. Een 

hele slimme familie ook. Want stukjes spek en 

blokjes kaas in muizenvallen, aten ze alleen als 

       De kat de bel     
  aanbinden

Dat heb jĳ vast ook wel eens, dat je iets moet doen 

waar je erg tegenop ziet. Bĳvoorbeeld een appje sturen 

dat je niet naar een feestje kunt komen. Of iets ruilen 

in een winkel. Of nog moeilĳker: een pester in jouw 

klas eens goed de waarheid zeggen. Als je dan toch de 

stoute schoenen aantrekt, toch durft waar je zo tegenop 

zag, ben jĳ iemand die ‘de kat de bel aanbindt’. De 

uitdrukking ‘de kat de bel aanbinden’ is voor het eerst 

gebruikt door een muizenfamilie die woonde in een 

oud grachtenhuis in Amsterdam. Een zeer uitgebreide 

familie: vader, moeder, kinderen, neven en nichten, 

ooms en tantes, opa en oma, een paar oudtantes, 

oudooms en zelfs nog een overgrootmoeder of 

misschien wel een over-overgrootmoeder. Ze was te oud 

tekst | Jacques de Vroomen  illustraties | Renée Salemans
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ze eerst met een handig trucje zo’n muizenval 

hadden laten dichtklappen. De mensenfamilie 

die ook in dat grachtenhuis woonde, werd er 

stapelgek van. Ze besloten daarom een poes aan 

te scha¥en. Een pikzwarte poes die ze Moortje 

noemde. Vanaf het moment dat die poes in huis 

woonde, ging het slecht met de muizenfamilie. 

Het ene na het andere familielid verdween in 

de hongerige maag van Moortje. En daarom 

werd er een vergadering belegd. Er moest iets 

gebeuren. Hoe pakken we het probleem van die 

kat aan? Overgrootmoeder muis, die een lang 

muizenleven tĳd had gehad om na te denken, 

had een goed voorstel. ’In een vergeten hoekje 

op zolder ligt een belletje, met een touwtje 

eraan. Als die kat een keer ligt te slapen, moet iemand 

dat belletje om haar hals binden. Als dat gebeurt, horen 

we dat enge beest altĳd op tĳd aankomen. Wie gaat het 

doen? Ik ben daar te oud voor.’ Iedereen keek naar oom 

Karel. Die moest het maar doen. ’Nee,’ zei die, ‘mĳn 

poten zĳn te stram. Ik kan niet hard weglopen.’ ‘Ik kan 

het ook niet doen,’ zei 

moeder 

Mimi. Ik 

moet er 

niet aan 

denken 

dat mĳn 

veertien 

kinderen hun 

moeder zouden moeten missen.’ Er blonken 

tranen in haar muizenogen want voordat Moortje die 

zolder ontdekt had, had ze negentien kinderen gehad. 

Iedereen vond het voorstel van overgrootmoeder een 

hartstikke goed plan. Maar iedereen vond ook dat een 

ander dat gevaarlĳke klusje maar moest aanpakken. 

En omdat dus niemand dat belletje om de hals van 

de slapende Moortje durfde te binden, gingen de 

moordpartĳen door en werd de familie kleiner en kleiner 

en kleiner.

Als jĳ dat moeilĳke telefoontje dan toch aandurft, 

dapper naar de winkel stapt om iets te ruilen, die 

pestkop in jouw klas de waarheid zegt, dan ben jĳ 

niet bang om ’de kat de bel aan te binden.’ Had die 

Amsterdamse muizenfamilie ook maar zo’n dappere 

muis gehad. Dan zou Moortje misschien geleerd hebben 

gewoon kattenbrokjes te eten. En dan zou die zolder nog 

altĳd een vrolĳke muizenzolder zĳn.

Jacques de Vroomen
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MĲMERINGEN

Cor van der Donk

De weemoed van vallende blaadjes wordt 

overschaduwd door wereldwee. Te groot voor 

een column, te groot voor deze columnist.

Het woord weemoed is een mooi woord; een 

gevoel van treurnis, verdriet en nostalgie. 

Het is een leenwoord uit het Duits en is pas 

na 1814 aangetro¥en in de Nederlandse taal. 

Kenden wĳ daarvoor de weemoed niet?

De nostalgische kant van weemoed heeft 

ervoor gezorgd dat de gesprekken aan de 

ontbĳttafel steeds vaker teruggingen naar 

de jaren zeventig. Wellicht meer gestoeld op 

een wensgedachte dan op de realiteit is dat 

voor ons een periode van hoop; de wereld 

zou mooier, liever worden. Een tĳd waarin de 

wereld openging en omarmd werd. We droe-

gen sieraden met een vredesteken en zwoe-

ren de oorlog af. Nog nooit waren er zoveel 

dienstweigeraars. De tekst ´make love not 

war’ was weliswaar licht vervaagd, maar nog 

duidelĳk te lezen op de muren in de stad. Het 

gebroken geweertje, sinds het Interbellum 

een symbool van paci±sme en antimilitaris-

me, werd weer uit de kast gehaald.

Aan diezelfde ontbĳttafel besloten we in 

een soort wanhoopsdaad deze speldjes te 

bestellen bĳ het Museum voor Vrede en 

Geweldloosheid. Hoe ironisch is het gesteld 

met onze wereld: vrede en geweldloosheid 

huist in een museum. 

VREDE KAN NIET BEWAARD WORDEN DOOR 
MIDDEL VAN STRĲDKRACHT. HET KAN ALLEEN 
BEREIKT WORDEN DOOR MIDDEL VAN ONS 
VERSTAND 

(ALBERT EINSTEIN)

Oorlog en vrede 
door kinderogen

Bĳ de herdenkingsbĳeenkomst van 25 september lazen ook enkele 

Zonnewende-leerlingen een gedicht voor. De Jantje die in twee van 

hun gedichten voorkomt, is Jantje van de Water die vĳf jaar was 

toen hĳ omkwam. Beppie van 11 was Beppie Jonker. Meer informa-

tie over hen is te vinden op www.oorlogsdodennĳmegen.nl.

KENO
Rozen zĳn rood

Viooltjes zĳn blauw

Mensen van de tweede wereldoorlog 

We houden van jullie allemaal

ELISABETH
Ik vind het heel naar dat de mensen oorlog met elkaar hebben. Ik 

hoop dat er in de toekomst geen oorlog meer is. Jantje was maar 

5 jaar, maar 5… en ze ging dood door deze afschuwelĳke oorlog. 

Ik ben blĳ dat het in Nederland voorbĳ is en ik hoop dat dit in de 

toekomst ook voor de andere landen voorbĳ gaat zĳn. 

MILKYAS
In Hees en Heseveld ging het mis. Heel zielig. Jantje dood, droe-

vig, 5 jaar oud. Beppie 11 jaar oud. Dat allemaal door een bom. 

Kinderen die niks misdaan hadden. Ik vind het heel erg, heel 

erg. Waarom? Wat is de reden? Waarom doen mensen elkaar dit 

aan? Zoveel vragen en zo weinig antwoorden. 

HADRIANA
Oorlog

Vandaag ben ik stil

Voor allen die zĳn omgekomen tĳdens de oorlog

Staan we stil,

Bĳ het leven dat we nu leiden.

Dat we in vrĳheid kunnen leven, 

En onbezorgd elkaar kunnen verblĳden. 

Denken we aan de landen,

Waar nog steeds oorlog is. 

En denken we in de twee minuten stilte, 

Aan het grote gemis. 

LUKA
Mĳn wĳk

Is voor mĳ belangrĳk

Jaren geleden was er veel verlies

Dat maakt mĳ triest

Zomaar een bom

Het klinkt allemaal zo dom

Nu is het fĳn 

Want ik kan altĳd spelen op het plein

Rust zacht

Kindjes van de donkere nacht
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TERUGBLIK:  Happy Hees
10 september 2023

fotogra�e | Ton van Seters
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Simone Weĳs:

Gra�sch vormgever 
en nu ook kapper
Simone Weĳs is een goede bekende van de makers 

van de Stenen Bank: ruim dertien jaar maakte 

ze als vormgever deel uit van de redactie. In die 

periode verzorgde ze met veel plezier de opmaak 

van ons onvolprezen wĳkblad. Ze borduurde 

daarin voort op het werk van haar voorganger – 

Hendriek Mulder – en zette het blad om in kleur. 

Zo kreeg de Stenen Bank het uiterlĳk waar we het 

nu allemaal aan herkennen als het op de mat ligt. 

De laatste jaren, tot 2021, deed ze dat samen met 

de huidige vormgever, Michel Wolf.

Kort voor haar afscheid verraste Simone de redactie met 

de mededeling dat ze zich had ingeschreven bĳ een kap-

persopleiding. We wisten dat ze overwoog iets anders 

(erbĳ) te gaan doen, maar dit was wel iets héél anders! 

Inmiddels zĳn we twee jaar verder. De opleiding is afge-

rond en Simone mag zich hairstylist noemen. Een mooi 

moment om eens terug te kĳken. Ik maak een afspraak 

bĳ Simone thuis. 

Waarom iets anders (erbĳ)?
Mĳn eerste vraag aan Simone is natuurlĳk waarom 

ze na zo’n lange tĳd als vormgever iets anders wilde 

gaan doen. Ze vertelt dat ze nu al meer dan dertig jaar 

met veel plezier en voldoening werkt als zelfstandig 

gra±sch vormgever. Het werk paste altĳd goed bĳ haar. 

Ze kan er haar creativiteit in kwĳt, haar verbeelding 

laten spreken en vaak ook uiting geven aan haar gevoel 

voor materialen, vooral de mooie papiersoorten: hoe 

die aanvoelen en de mogelĳkheden die ze bieden voor 

verschillende druktechnieken en bindwĳzen. Maar de 

wereld wordt steeds digitaler. De vraag naar drukwerk 

loopt terug en ze krĳgt steeds meer opdrachten voor 

het ontwerpen en vormgeven van online uitgaven 

en websites en Simone is daar vanzelfsprekend in 

meegegroeid. Ze ontwerpt nu dus regelmatig ‘digitale 

producten’ en ook deze opdrachten doen een groot 

beroep op haar creativiteit. Denk bĳvoorbeeld aan de 

spanning tussen functionaliteit en vormgeving bĳ het 

ontwerpen van een website, een uitdaging die Simone 

graag aangaat. 

Maar toch. In dat volledig digitale werk ontbreekt het 

‘tastbare’, het materiële aspect dat bĳ drukwerk een rol 

speelt en waar ze óók veel plezier aan beleeft. Simone: 

‘Ik wil graag mooie dingen maken, met mooie materia-

len. Neem bĳvoorbeeld een boekontwerp, dan neem ik 

graag de tĳd om met de drukker de juiste materialen uit 

te zoeken. En als alles klopt heb je aan het eind van het 

proces samen iets heel moois gemaakt.’ Met zoveel digi-

taal werk, begon Simone dat te missen. Het is duidelĳk: 

tekst | Tony Schouten  fotogra�e | Ton van Seters

eindexamenwerk
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dáárom ging ze om zich heen kĳken. 

De balans moest terug: meer tastbaarheid! 

(en liefst ook minder uren achter de computer.)

Dus: kapper??
Met haar keuze voor het kappersvak verbaasde Simone 

niet alleen haar omgeving, maar ook zichzelf. Toch 

was het een bewuste keuze. Na een bezoek aan haar 

eigen kapper merkte ze op dat éen kapper toch maar 

leuk werk heeft’. Dat had ze vaker gezegd, maar nu 

ze op zoek was, realiseerde ze zich dat ze het meende: 

het leek haar ècht leuk om te doen. Ze besloot ervoor te 

gaan. In deeltĳd, dat wel, want het was niet de bedoeling 

het vormgeven helemaal los te laten. Na een rondgang 

langs verschillende kappersopleidingen koos ze voor de 

opleiding tot hairstylist aan de B Academy in Arnhem. 

Dat betekende: twee dagen per week naar school en zelf 

voor modellen zorgen. Dat laatste loste Simone slim 

op door gebruik te maken van haar grote netwerk. In 

een appgroep met degenen die wel model wilden zĳn, 

plaatste ze om de zoveel tĳd een berichtje over het soort 

kapsel waar ze aan moest werken, gevolgd door de vraag 

welke heer of dame met de juiste lokken en ‘looks’ daar-

voor beschikbaar was. En dat werkte! Ze zat nooit zonder 

model.  

De opleiding was pittig, maar het kappersvak beviel 

Simone meteen goed: ´Ik ontdekte dat ik het fĳn vind om 

één op één met een klant te werken.́  In juli 2022 haalde 

ze het diploma Allround Hairstylist en in 2023 rondde 

ze een extra opleiding af, waarin ze nóg meer ‘leuke en 

creatieve kapsels’ leerde te maken. Als ze mĳ een foto 

laat zien van het bĳzondere kapsel dat ze voor haar exa-

men maakte, vraag ik mĳ hardop af of het dan nog wel 

leuk is om ‘gewone’ kapsels te knippen. Het antwoord 

is een volmondig: ja! ‘Haar is geweldig leuk materiaal 

en iedere klant is anders. Dat maakt het altĳd weer een 

leuke uitdaging. Het kapsel is wat je ziet, de buitenkant, 

maar ik ben het meest tevreden als zich in die buiten-

kant iets van de binnenkant weerspiegelt.’

Echt favoriete kapsels heeft Simone niet, 

maar na een beetje doorvragen wil ze wel 

kwĳt dat ze een ‘wolfscut’, of ‘shag’ wel heel 

gaaf vindt. ‘En ook een mooie strakke bob 

knip ik graag, maar het model moet echt bĳ 

iemand passen.’

Hoe ziet de toekomst eruit?
Het is duidelĳk dat Simone van haar nieuwe vak is gaan 

houden, dus ze blĳft zeker knippen. Ze huurt daarvoor 

een stoel bĳ Kappers voor jou in aan de Hertogstraat. 

Simone: ‘Een fĳne, rustige salon, waar de kappers de tĳd 

nemen voor hun klanten. Eef Kruissen, de eigenaar, is 

een kapper met veel ervaring en goede aandacht voor 

zĳn werk.’ Al tĳdens de opleiding startte ze haar eigen 

(kappers)bedrĳf Knip de dag, waarvoor Simone natuur-

lĳk zelf de website heeft ontworpen. www.knipdedag.nl
Ze hoopt de komende jaren haar klantenkring nog wat 

uit te breiden, zodat ze twee, misschien af en toe drie, 

dagen per week kan werken als hairstylist. Verder wil ze 

– net als nu – een deel van de tĳd actief blĳven als gra-

±sch vormgever. Als het lukt, zou ze daarnaast ook graag 

meer tĳd over houden voor het gezin; samen wandelen, 

kamperen, en van de kleinkinderen genieten. 

En af en toe een §yer of banner ontwerpen voor een acti-

viteit in Hees? Als ze er tĳd voor kan vinden, doet ze dat 

óók nog steeds met alle plezier!

de ‘Shag’

Voor & Na
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werk: doet u mee? Meld dat dan graag bĳ

ton.ellenbroek@kpnplanet.nl.

In de werkgroep verkeer en veiligheid is ook drin-

gend uitbreiding nodig, er zĳn ontwikkelingen die 

Hees zeker aangaan. Denk aan de Graafseweg (van 

vier naar twee banen), de ophe¼ng van de splitsing 

ter hoogte van Heseveld en het vĳ¦nopen kruis-

punt voorbĳ de tunnel.

De uitwerking van de ideeën uit de ledenvergadering 

is in volle gang. Zo komt er een nieuwsbrief en is er 

een folder in de maak. Via de website willen we vra-

gen aan bewoners kunnen voorleggen. Dat laatste 

vinden we heel belangrĳk, zeker ook om bĳ leden 

te kunnen peilen hoe tegen standpunten vanuit 

bestuur en werkgroepen wordt aangekeken. Daarop 

aansluitend wil het bestuur u graag melden dat het 

beroep bĳ de Raad van State over het bouwplan ach-

ter Villa de Beuken is teruggetrokken. Zie daarvoor 

ook verderop in deze Stenen Bank. De focusgroep is 

daarom opgeheven.

Het bestuur is verder bezig met het tegen het licht 

houden van de statuten en het huishoudelĳk regle-
ment. Eventuele wĳzigingen komen op de volgende 

Algemene Ledenvergadering aan de orde. 

Het bestuur is nog steeds dringend op zoek naar 

opslagruimte voor alle spullen. Mocht u ideeën heb-

ben over (een deel van) een magazĳn, hal of opslag-

ruimte, laat het ons dan weten. We huren nu een box, 

die te klein, te ver weg en te kostbaar is (800 euro per 

jaar). Ook hierover is overleg gaande met de gemeente.

Ten slotte: op zondagmiddag 23 juni 2024 vindt 

een bĳzondere doorstart plaats van ons voormalig 

Midsummernight festival. Dit keer wordt het een 

gevarieerd festival, ook voor en samen met mensen 

uit Hees met een beperking. Dit Waalzinnig Hees 

festival is een afgeleide van het Stedelĳk Waalzinnig 

festival, dat al zeven keer in het centrum werd geor-

ganiseerd en nu naar de wĳken wordt gebracht. 

Noteert u de datum alvast in uw agenda: het wordt 

een inclusief festĳn voor artiesten en bezoekers.

En dan nog dit: stuur alstublieft uw mailadres naar 

ons: toonsnelder@gmail.com. Zonder uw mailadres 

kunnen we u in de toekomst geen nieuwsbrief stu-

ren of vragen naar uw mening over ontwikkelingen 

in Hees.

Sinds de zomer zĳn er weer diverse, heel geslaagde, 
activiteiten voor alle bewoners georganiseerd door 
onze geweldige vrĳwilligers:

Op 10 september werd het inmiddels vermaarde Happy 
Hees feest gevierd. In de voortuin van Sancta Maria was 

een sfeervol terrein ingericht. Het was buiten 28 graden, 

maar onder de oude bomen was het goed toeven. Af en 

toe leek het terrein wel op een schilderĳ van Monet, met 

kinderen en ouders picknickend op kleedjes.

Op 25 september vond de herdenking plaats van de 
oorlogsdoden in Hees. In en rondom de Petruskerk her-

dachten oud en jong middels gedichten en muziek de 

omgekomen bewoners. Ook deze bĳeenkomst was druk 

bezocht.

En dan ook nog: het NachtOmmetje op 7 oktober. Het 

evenement had zoveel aanmeldingen dat er een stop 

moest worden ingesteld. Mede door de grote opkomst 

en de prachtige optredens was het een prachtommetje. 

Door het mooie zomerweer, waren al deze activiteiten 

extra geslaagd. 

Het bestuur wil heel graag alle vrĳwilligers danken 

voor hun enthousiasme en inzet: het was een geweldige 

zomer! Het bestuur organiseert een ‘dankjewel avond’ 

voor alle vrĳwilligers. Zet alvast maar de datum in uw 

agenda: 6 maart 2024 wordt voor jullie! 

De werkgroep cultuur is druk met de organisatie van de 

kribjesroute. Zoals ook vorig jaar wordt de afsluiting van 

de route gecombineerd met de nieuwjaarsborrel. Een en 

ander zal plaatsvinden op 6 januari 2024.

Het bestuur is heel blĳ met al deze evenementen. Toch 

plaatsen we ook nu weer een dringende oproep: extra 
handen blĳven dringend nodig. Dat geldt in het bĳzon-

der voor een aantal nieuwe plannen in voorbereiding.

Het bestuur zoekt nieuwe mensen, onder andere voor 

communicatie, een secretaris en een nieuwe voorzitter. 

Tevens is de portefeuille milieu en luchtkwaliteit vacant. 

Volgens het bestuur wonen er in Hees vele geschikte 

kandidaten. Wat zou het fĳn zĳn als u een keer komt 

proeven hoe de sfeer in het bestuur is. 

Ook voor kortdurende klussen is hulp nodig. Er is 

bĳvoorbeeld een bezorgteam voor de Stenen Bank in 

oprichting. Ideaal voor mensen die toch al graag een 

wandeling in de buurt maken. Vele handen maken licht 

BERICHT(EN) VANUIT HET BESTUUR
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Het is enige tĳd geleden dat er berichten over 

de toekomst van zwembad West in de Stenen 

Bank zĳn verschenen. In dit artikeltje zetten we 

de geschiedenis van de focusgroep uiteen en 

bespreken we de huidige stand van zaken.

Sportfondsenbad Nĳmegen-West zal sluiten als het 

nieuwe zwembad in Winkelsteeg is opgeleverd. De ver-

wachting is dat dit op zĳn vroegst begin 2027 zal zĳn. 

De herinrichting van het zwembadterrein (25.000 m2!) 

zal een van de grootste planologische veranderingen in 

onze wĳk van de afgelopen decennia zĳn. Om die reden 

willen het bestuur van de Vereniging Dorpsbelang Hees, 

de werkgroep Leefomgeving en daarmee de focusgroep 

Toekomst zwembadterrein West zo vroeg mogelĳk in 

gesprek met de gemeente over onze ideeën, wensen en 

zorgen. Supermarkt Coop heeft enkele jaren geleden al 

met de gemeente gesproken over de mogelĳkheid om een 

nieuwe, grote winkel te bouwen op de vrĳkomende loca-

tie. Dit is voor ons een onacceptabel scenario.

Sinds de oprichting van de focusgroep in 2019 hebben 

we diverse acties ondernomen. Wĳ hebben in september 

2020 gebruikgemaakt van onze inspraakmogelĳkheid 

toen de toekomst van de Nĳmeegse zwembaden in de 

gemeenteraad werd besproken. We hebben toen onder 

andere het behoud van het zwembad voor Hees bepleit 

en met klem benadrukt dat een nieuwe, grote super-

markt met appartementen erboven om allerlei redenen 

schadelĳk zou zĳn voor de wĳk. In oktober 2020 is een 

vragenlĳst afgenomen om de opvattingen van de buurt-

bewoners preciezer in kaart te brengen. Daaruit bleek 

onder andere duidelĳk dat de buurt grootschalige com-

merciële activiteiten op het terrein een slecht idee zou 

vinden. Het verslag is gedeeld met de politiek en met 

de ambtenaren die het locatie-haalbaarheidsonderzoek 

naar het nog te bouwen zwembad uitvoerden.

In december 2021 is dit onderzoek naar een geschik-

te locatie afgerond. De nieuwe locatie is Winkelsteeg 

geworden. De focusgroep is zich vanaf dat moment gaan 

richten op de toekomstige invulling van het zwembad-

terrein. We onderhouden daarover contact met de poli-

tiek en de betrokken ambtenaren.

Integrale visie
Omdat de ontwikkeling van het zwembadterrein niet 

los kan worden gezien van de ontwikkeling van de aan-

grenzende terreinen St. Joze¦looster en Groen achter De 

Beuken is er overleg tussen deze focusgroepen en met 

het bestuur. We verzoeken de gemeente om tot een inte-

grale visie op de drie terreinen te komen, met aandacht 

voor inbedding in de parkstructuur en het behoud van 

het dorpse karakter van Hees. Andelshof, het laatste nog 

min of meer intacte landgoed van Hees, zou door onsa-

menhangend beleid namelĳk verdwĳnen.

In augustus 2022 hebben we contact gehad met de hier-

voor verantwoordelĳke projectontwikkelaar van de 

gemeente. Zĳ gaf aan dat het proces voor de herinrich-

ting van het terrein niet eerder dan in het derde kwartaal 

van 2023 zou worden opgestart. Tot op heden heeft ons 

hierover nog geen bericht bereikt.

In juni 2023 heeft een gesprek met wethouder Vergunst 

en een vertegenwoordiging van de vereniging plaatsge-

vonden. Daarin is de toekomst van het zwembadterrein 

ook aan de orde geweest. We hebben aangeboden om 

de herinrichting van het zwembadterrein een pilot voor 

participatie te laten zĳn. Hierover zĳn gesprekken gaan-

de met een participatieadviseur van de gemeente.

In de fase tot aan de start van het gemeentelĳke herin-

richtingsproces willen we de opvattingen van buurt-

bewoners over wat we wel en niet willen inventarise-

ren. We zĳn benieuwd hoe de wĳk tegen deze kwestie 

aankĳkt en het is noodzakelĳk dat we daar goed zicht 

op krĳgen. Daarbĳ moeten we de niet-leden zeker niet 

vergeten.

Mocht u zich bĳ deze focusgroep willen aansluiten, kunt 

u zich melden via toinevangaal@gmail.com.

Relevante stukken zĳn in te zien via: 

https://www.dorpsbelanghees.nl/focus-op/
toekomst-zwembadterrein-west/

Toine van Gaal

Voorzitter focusgroep Zwembadterrein West

Lid werkgroep Leefomgeving

WERKGROEP LEEFOMGEVING / FOCUSGROEP ZWEMBADTERREIN WEST
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Ik weet niet hoe het jullie vergaat, maar 

wanneer ik onder de douche sta krĳg ik 

de onweerstaanbare behoefte om te gaan 

zingen. Niet dat ik nou zo’n goeie stem heb, 

maar het voelt gewoon lekker. En dat komt 

omdat het geluid in de douche zo lekker 

galmt. Je voelt je als een operazanger in 

een concertzaal(tje), zeg maar. Dit keer over 

geluid in de douche.

Staande golven
De goede luisteraar, en dat ben je dus zelf als je 

onder de douche staat, merkt dat sòms, bĳ bepaalde 

toonhoogtes, het een beetje begint rond te zingen in 

je oren. Dat rondzingen is natuurkundig interessant. 

Het is de toonhoogte waarbĳ een geluidsgolf resoneert. 

Er ontstaat een staande golf in de douchecel. Het is te 

vergelĳken met een trillende snaar van een viool of het 

geluid van een orgelpĳp, waar lucht in een ‘staande’ 

trilling wordt gebracht in klankruimte. Het aardige 

is, dat je in de douchecel precies in het midden van 

die ruimte staat tussen de witte tegeltjes of de glazen 

wanden (zie de tekening van Joop).

Geluiden zĳn niets meer dan 

kleine luchttrillingen, die 

worden aangeslagen door een 

vioolsnaar, een stemvork of in 

ons geval je eigen stembanden. 

Die luchttrillingen kan je het 

gemakkelĳkst voorstellen 

door een golf (in de wiskunde 

heet dat een sinus). Die golf 

heeft een bepaalde gol§engte 

en een bepaalde frequentie 

(toonhoogte). In de natuur 

komen die golven, als geluid, 

werkelĳk overal voor: de 

wind, de vogels, knetterende 

uitlaten, ritselende bladeren. 

De wereld is een ware 

kakafonie van geluiden. Het 

wordt voor een toehoorder 

pas interessant wanneer je 

toonhoogtes (frequenties) kunt 

onderscheiden. De golven gaan 

dan meer op een combinaties 

van ‘sinussen’ lĳken. We 

ervaren het als ´muziek´ in 

onze oren. 

DIK DOEN OVER NATUURKUNDE - DICK VAN ECK

18

Zingend Meten
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De theorie
Zo’n geluidsgolf heeft in lucht een bepaalde snelheid. 

Die snelheid bedraagt zo’n 342 meter per seconde (of 

1.230km/h, de geluidsbarrière bĳ vliegtuigen) bĳ 20 

graden celsius. Als een geluidsgolf tegen een muur komt, 

wordt hĳ teruggekaatst. En tussen twee muren krĳgt zo’n 

golf het ´heen en weer´ en er ontstaan knopen en buiken 

als die golf er precies tussenin past. In de tekening zie je 

een halve rode golf, die bestaat uit twee knopen links en 

rechts en een buik in het midden. 

Ik ben natuurlĳk reuze nieuwsgierig of je iets met 

dit resonantie-e¥ect in de douche kunt doen. Je zou 

bĳvoorbeeld de grootte van de douche kunnen bepalen 

zonder een meetlint te hoeven gebruiken, we weten 

immers wat de geluidssnelheid is, en we kunnen de 

frequentie bepalen. De relatie tussen de gol§engte (L), de 

geluidssnelheid (V) en de toonhoogte (frequentie F) is:

L=V/F= 342/F

Mensen met een zuivere stem (mooie golf) kunnen de 

toonhoogte (F) langzaam opvoeren tot ze de resonantie 

waarnemen. We noemen dit letterlĳk het rondzingen 

van het geluid. Heb je dan ook nog een absoluut gehoor, 

dan kun je op je stem en je gehoor de grootte van je 

douche bepalen. Helaas is niet iedereen een heldentenor 

en de meesten hebben ook al geen absoluut gehoor. 

Maar gelukkig kunnen we met een smartphone wel een 

gede±nieerd geluid voortbrengen (Smartphone App: 

Tuning Fork). Wanneer je het geluid verstemt (langzaam 

van toonhoogte laat veranderen), passeer je door goed te 

luisteren onvermĳdelĳk de resonantiefrequentie van je 

douchecel. En bingo. 

De proef
Als je een experiment doet, dan doe je meer dan één 

waarneming om de nauwkeurigheid te vergroten. In 

mĳn douche mat ik frequenties van 174, 175 en 176Hz. 

Dus een gemiddelde van 175Hz. En volgens de formule 

hoort daar een gol§engte bĳ van 342/175=1,96m. Omdat 

de eerste staande golf in de douche de grootte heeft van 

een halve gol§engte (1/2L in de ±guur), moeten we ons 

resultaat door twee delen. Dus 1,96/2=0,98m.

Het meetlint geeft een resultaat van 0,97m, zodat 

ons meetresultaat een nauwkeurigheid van 1% geeft. 

Voorwaar geen slecht resultaat met deze eenvoudige 

natuurkunde.

De mogelĳkheden met ruimtes is beperkt. Als een 

ruimte te groot wordt, wordt de gol§engte groter en 

daarmee de toonhoogte lager, maar tot een paar meter is 

het te doen. Je kunt ook de hele golf laten resoneren (L in 

de ±guur). Het e¥ect wordt dan zwakker, maar een goede 

luisteraar zou het moeten kunnen horen.

Het beheersen van geluid is het vakgebied van de 

akoestici. Zĳ rekenen aan luidsprekers, opnamestudio’s 

en concertzalen. Al moet je met een prachtige 

concertzaal, zoals de Vereeniging in Nĳmegen, ook wel 

een beetje geluk hebben.

Dick liet vroeger tĳdens zĳn werk golven van laserlicht 
‘resoneren’ op CD-plaatjes

Bronnen: Wikipedia: Staande golven en Geluidssnelheid 
De App: Tuning Fork en natuurlĳk je eigen heldentenor of 
sopraanstem

Tekening: Joop van EckStaande golf van L=1,96m hoort bĳ een frequentie van F=175Hz
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De pen op de tong
Poëzie uit of over Hees

Gedicht voorgelezen door Irene van Dongen 
bĳ de opening van de kribjesroute 2022

Het kaarsje

Ze steekt het kaarsje aan,

In haar nieuwe land, 

Waar ze nooit had mogen zĳn,

Maar haar land dat brandt

Hoe veilig het ook voelt,

Haar wereld die is daar,

Maar ver en onbereikbaar

En boordevol gevaar.

Het kaarsje is gedoofd,

Haar vuur echter niet,

Hoop laait altĳd op,

En verslaat het verdriet

Fred Eggink
Stadsdichter van Buren in 2021

– In memoriam Jef van Kuyk –

Op 28 augustus van dit jaar overleed op 82-jarige leeftĳd 

heel onverwacht Jef van Kuyk. Hĳ was een heel actieve, 

veelzĳdige, markante en sociaal actieve dorpsgenoot. 

Geboren als bakkerszoon aan de Korte Bredestraat is hĳ 

altĳd in Hees blĳven wonen. Hĳ ontwikkelde zich tot een 

vermaard pedagoog, productief kunstenaar en wereld-

burger, altĳd vol van nieuwe plannen en projecten.

Zo werd hĳ via de Katholieke Universiteit en het CITO 

de geestelĳke vader en grondlegger van het grensverleg-

gende Piramide-programma. Dat is een internationaal 

toegepaste onderwĳs- en opvoedmethode, gericht op 

jonge kinderen in achterstandssituaties van 2-7 jaar, die 

werkt met praktische hulpmiddelen (blokken, vormen, 

kleuren). Nog na zĳn 80e verjaardag hield hĳ daarover 

als een ware Piramide-goeroe enthousiaste presentaties 

in China, Japan en Duitsland. En net voor zĳn overlĳden 

verscheen in het Nederlands, Engels en Duits een nieuw 

boek over de toekomst van het onderwĳs aan jonge kin-

deren en over zĳn methode in het ICT-tĳdperk. 

Zĳn kunstzinnige aanleg en a¼niteit met materialen 

(hout, metaal, steen) ontdekte hĳ al jong als leerling van 

de bekende Nĳmeegse kunstenaar, zĳn overbuurman de 

beeldhouwer Charles Hammes. Jef laat diverse kunst-

werken en gedenktekens na, onder andere diverse vogel-

plastieken en de plaquette voor de Heese oorlogsdoden 

aan de muur van de Petruskerk. Want ook bĳ de geschie-

denis van Hees was Jef heel betrokken. Als lid van de 

Werkgroep Historie Hees organiseerde hĳ met ons en 

andere Heesenaren de jaarlĳkse herdenkingen van de 

Heese oorlogsdoden. 

Speciaal aan de laatste oorlogsjaren en de periode daarna 

had Jef heel levendige jeugdherinneringen, die hĳ in ver-

halen vastlegde. Ook gedichten heeft hĳ veel geschreven, 

vooral na de dood in juli 2022 van zĳn geliefde echtge-

note Toos Moonen. Hĳ maakte tot op hoge leeftĳd §inke 

±etstochten in de omgeving, vooral langs de Waal en 

schreef daarover dan zĳn Dĳkdichten. We zullen Jef en 

zĳn vele ideeën en plannen node missen. Hĳ was inder-

daad nog lang niet klaar met leven.

Henk Termeer
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Waar komt dat toch vandaan?

Sommige mensen hebben het al jong en van 

zichzelf. Altĳd willen ze weten hoe iets zo gegroeid 

of gekomen is, hoe het vroeger was en waarom. 

Maar bĳ de meesten van ons komt het pas als we de 

veertig voorbĳ zĳn. We zĳn dan in een wat kalmere 

fase van ons leven beland en gaan ons afvragen of 

er niet meer is dan ons huidige leven en bestaan. 

Dan kan een hobby (vroeger noemden we dat niet 

voor niets een lie³ebberĳ!) als rondkĳken of zelfs 

graven in het verleden je een nieuwe frisse kĳk 

op je omgeving en de wereld opleveren en soms 

misschien zelfs meer diepte en zin aan je bestaan 

verlenen. Bovendien las ik in de krant dat mensen 

met een echte hobby gemiddeld enkele jaren langer 

en gelukkiger leven, gewoon omdat ze gedreven, 

met zin en plezier bezig zĳn; al lie³ebberend tre¥en 

ze nieuwe geestverwanten en de tĳd vliegt voorbĳ. 

Zulke aan geschiedenis, liefst ook aan lokale 

geschiedenis (Hees, Nĳmegen, schependom) 

verslingerde lieden zoeken Rutger Zwart en ik 

sinds we het in de Werkgroep Historie Hees helaas 

voortaan zonder de enthousiaste en onlangs 

overleden pedagoog en kunstenaar Jef van Kuyk 

moeten doen. Om hem op te volgen hoef je dus 

helemaal geen historicus of historica te wezen, 

als je maar met geschiedenis bezig wilt zĳn. 

In onze werkgroep werk je namelĳk mee aan 

historische onderzoekjes, tentoonstellings- en 

herdenkingsactiviteiten of korte bĳdragen voor dit 

mooie blad. Laat me maar weten of je daarvoor voelt!

Henk Termeer 

henkjc.termeer@gmail.com

COLUMN | HENK TERMEERLies Haveman

Eten en drinken uit 
Voedselbos Novio
ELK SEIZOEN EEN SMAKELĲK RECEPT IN DE 

STENEN BANK DAT JE KUNT MAKEN 
MET MINSTENS ÉÉN INGREDIËNT UIT ONS 

VOEDSELBOS (OF OMGEVING)

Ingemaakte sleedoornvruchten

In de haag langs het pad naast “Onder de Bomen”, 

kun je de sleedoornvruchten vinden, samen met mei-

doornbessen en rozenbottels. Pas na de eerste vorst de 

sleedoornvruchten plukken of ze 48 uur in de vriezer 

leggen.

De aparte smaak en geur maakt de sleedoorn voor de 

wilde plantenkeuken heel interessant. Het is goed te 

weten dat blauwzuurglycosiden door bewerkingen als 

koken, drogen en inmaken in alcohol worden gesplitst 

in blauwzuur en bitteramandelolie. Daarbĳ verdampt 

het blauwzuur en blĳft de populaire bitteramandelolie 

achter.

Gedroogd kunnen de geurige vruchten worden 

gebruikt voor vruchtenthee maar ook als knabbeltje.

Ingemaakt kunnen ze worden gepresenteerd bĳ kaas, 

fondue of raclette (als olĳven).

1 kilo sleedoornvruchten
1 liter water
1 eetlepel zout
4 takjes tĳm
4 blaadjes laurier
3-4 kruidnagels

Breng het water aan de kook met de kruiden en 

specerĳen en laat dit a¦oelen.

Schenk het mengsel over de gewassen sleedoorn-

vruchten in een glazen pot.

Laat dit voor gebruik 4 tot 6 weken trekken.

Uit: Praktische raadgever, Eetbare wilde kruiden en 

planten van Monika Wurft
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tekst | Martin Kleĳburg

Omgevingswet 
treedt op 1 januari 
2024 in werking

Na jaren van voorbereiding en diverse keren 

uitstel gaat het er nu toch echt van komen. Op 

1 januari 2024 zal de Omgevingswet in werking 

treden. Volgens ingewĳden een van de grootste 

wetswĳzigingen sinds de totstandkoming van de 

Grondwet. Wat betekent het voor u?

De Omgevingswet gaat over onze fysieke leefomgeving. 

Onze fysieke leefomgeving omvat onder meer de gebou-

wen, de infrastructuur, de watersystemen, de bodem en 

de lucht, de natuur en de landschappen en het cultureel 

erfgoed. Een van de doelen van de Omgevingswet is het 

bereiken en in stand houden van een veilige en gezonde 

fysieke leefomgeving en het beheren, gebruiken en ont-

wikkelen van de fysieke leefomgeving ter vervulling van 

maatschappelĳke behoeften. Dat is een hele mond vol. 

Maar dat maakt wel dat iedereen te maken zal hebben 

met de wet.

Om de doelen te realiseren kent de Omgevingswet een 

aantal instrumenten. Een daarvan is de omgevingsvisie. 

Elke overheid (rĳk, provincie, gemeente) moet zo’n visie 

opstellen. In een omgevingsvisie legt een overheid haar 

ambities en beleidsdoelen voor de fysieke leefomgeving 

voor de lange termĳn vast. Uiterlĳk 1 januari 2027 moe-

ten gemeenten een Omgevingsvisie hebben vastgesteld. 

Nĳmegen heeft vooruitlopende op de Omgevingswet 

al een visie opgesteld, die op 28 oktober 2020 door de 

gemeenteraad is vastgesteld (https://app5.nĳmegen.nl/
over-de-gemeente/plannen/omgevingsvisie-nĳmegen). De 

gemeente is inmiddels bezig met een actualisatie van de 

huidige visie.

De uitwerking van de omgevingsvisie vindt plaats in een 

omgevingsplan. Het omgevingsplan vervangt straks de 

verschillende bestemmingsplannen en de verschillende 

gemeentelĳke regels over onder meer geluid, geur, vei-

ligheid, water en gezondheid. Gemeenten hebben nog tot 

2032 de tĳd voor een nieuw omgevingsplan. Door middel 

van overgangsrecht wordt vanaf 1 januari 2024 het gel-

dende omgevingsplan gevormd door een samenvoeging 

van alle bestaande bestemmingsplannen, alle gemeente-

lĳke verordeningen die betrekking hebben op de fysieke 

leefomgeving en een verzameling rĳksregels, die per 1 

januari 2024 worden overgeheveld naar de bevoegdheid 

en verantwoordelĳkheid van gemeenten. Nĳmegen 

werkt aan een nieuw omgevingsplan en heeft inmiddels 

een “Nota van uitgangspunten voor het omgevingsplan” 

opgesteld.

De Omgevingswet vervangt een groot aantal bestaande 

wetten. Een aanleiding voor deze omvangrĳke wetswĳ-

ziging is om de versnippering en ondoorzichtigheid in 

de huidige wet- en regelgeving te verminderen. Dit is met 

name tot uitdrukking gekomen bĳ grotere initiatieven 

waar sprake was van een oerwoud van vergunningen-

procedures. In de Omgevingswet worden onder meer 

opgenomen: de milieuvergunningen van de Wet milieu-

beheer, de lozingsvergunningen van de Waterwet, de 

natuur (stikstof)vergunningen van de Wet natuur-

bescherming, de bouwvergunningen van de Woningwet 

(ook voor bedrĳfsgebouwen) en de monumentenvergun-

ningen van de Erfgoedwet, maar ook de kapvergunningen 

en de uitritvergunningen op grond van de gemeentelĳke 

regels en de omgevingsvergunning voor het afwĳken van 

het bestemmingsplan. Met de Omgevingswet is er een 

minder grote variatie van verschillende procedures en 

zĳn regels beter op elkaar afgestemd.
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Een van de belangrĳkste redenen van uitstel in de afge-

lopen jaren was de totstandkoming van het zogenaamde 

Digitaal Stelsel Omgevingswet (DSO). Dit is een systeem 

waarbĳ je van elke locatie in Nederland de milieuregels 

en ruimtelĳke regels, die voor die locatie van toepassing 

zĳn, moet kunnen raadplegen. Het DSO is onder meer de 

opvolger van ruimtelĳkeplannen.nl en het omgevings-

loket online (OLO). Het DSO is vanaf 1 januari 2024 ook 

het systeem waarmee burgers en bedrĳven voor hun 

nieuwe initiatieven de benodigde vergunningen voor 

bouw, natuur of milieu digitaal kunnen aanvragen. Het 

moet 1 januari allemaal operationeel zĳn, maar grote 

ICT-ontwikkelingen bĳ de overheid zĳn niet altĳd een 

succes gebleken.

In de landelĳke politiek werd ervoor gepleit dat vooraf 

participatie moet plaatsvinden alvorens procedures wor-

den doorlopen. Participatie is het betrekken en raadple-

gen van belanghebbenden door de initiatiefnemer. Wie 

de belanghebbenden zĳn, hangt uiteraard af van het ini-

tiatief. Bĳ de verbouw van een woning zĳn dat de buren, 

bĳ milieuvergunningen bĳvoorbeeld de bewonersgroe-

peringen en bĳ natuurvergunningen de natuurbelan-

genorganisaties. Door toedoen van lobbyisten is de ver-

plichting tot participatie vooraf weer afgezwakt. Bĳ het 

opstellen of wĳzigen van een omgevingsplan door een 

tekst | Wilbert Swart 

Dit is voorlopig de laatste bĳdrage van de focusgroep 

Groen achter De Beuken. Deze groep richtte zich op 

het behoud van het groen op het perceel achter villa 

De Beuken aan de Kerkstraat, dat samenhangt met het 

zwembadterrein en de tuin van het Joze¦looster. Het 

groen op dit perceel was voorheen onderdeel van land-

goed Andelshof (zie ook de bĳdrage van de focusgroep 

Toekomst zwembadterrein West in deze uitgave). De 

focusgroep had als doel het dorpse en groene karakter 

van dit deel in Hees te bewaken en heeft de gemeente 

verzocht met een integrale visie op de ontwikkeling van 

Andelshof te komen.

De gemeente heeft de plannen van de ontwikkelaar, CPO 

Toekomstmuziek, gesteund en een vergunning verleend 

voor het bouwen van het appartementencomplex achter 

de villa. Tegen de wĳziging van het bestemmingsplan 

is onder andere door de vereniging en de focusgroep 

beroep aangetekend bĳ de Raad van State. Deze pro-

cedure loopt nog steeds. Inmiddels heeft de gemeente 

Nĳmegen ook reeds de bouwvergunning verleend. In 

2011 heeft de Raad van State in een vergelĳkbare zaak 

aangegeven dat een bouwvergunning geldig blĳft, ook 

als er een beroepszaak loopt tegen een wĳziging van een 

bestemmingsplan. Op basis van die uitspraak heeft het 

bestuur besloten zich terug te trekken uit de beroepspro-

cedure bĳ de Raad van State. Hiermee heft ook de focus-

groep zichzelf op. Individuele leden van de voormalige 

focusgroep kunnen hun bezwaren tegen de bebouwing 

bĳ de Raad van State toelichten. De Raad van State is 

inmiddels geïnformeerd over de terugtrekking van de 

vereniging in de procedure.

FOCUSGROEP GROEN ACHTER DE BEUKEN

gemeente is participatie verplicht, net zoals bĳ het aan-

vragen van een vergunning voor het (buitenplans) afwĳ-

ken van het omgevingsplan. Voor het aanvragen van 

omgevingsvergunningen voor onder meer bouw, natuur 

en milieu is participatie niet verplicht, maar wordt het 

wel gestimuleerd om daarmee een spoediger verloop van 

de vergunningprocedures te bewerkstelligen.

Het lĳkt dus allemaal beter en soepeler te zullen ver-

lopen, maar het is uiteraard nog wachten op de eerste 

ervaringen. In het bedrĳfsleven zullen echter voor veel 

initiatieven nog net dit jaar de benodigde vergunningen 

worden aangevraagd.

De rĳksoverheid heeft voorzien in een vrĳ volledige, 

actuele en goed toegankelĳke website, waarop voor 

bedrĳven, overheden en burgers heel veel informa-

tie is te raadplegen. Daarvoor is het Informatiepunt 

Leefomgeving ingericht: www.iplo.nl. Ook op de website 

van de gemeente Nĳmegen is inmiddels de nodige infor-

matie te vinden.

Het motto van de wetgever is: ‘Eenvoudig beter’. De prak-

tĳk zal moeten uitwĳzen of dat gaat lukken. Eén ding is 

zeker: veel wordt anders.
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De redactie draagt deze sponsoren een warm hart toe. Zĳ maken het mede mogelĳk dat we de Stenen Bank kunnen maken. 

Wilt u uw bedrĳf ook meer gezicht geven in Hees en ons werk steunen? Uw advertentie is welkom!

ADVERTENTIES VAN SPONSOREN

adv makelaar kees
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> Makkelĳk bereikbaar

> Volop gratis parkeergelegenheid

> Uitgebreid assortiment in de winkel

> Alle boeken verkrĳgbaar (op voorraad of bestellen)

> Uitgebreide openingstĳden (iedere dag vanaf 8 uur)

> Geldautomaat voor storten en opnemen

> Tevens kopieren en OV-Chip oplaadpunt

> U bent van harte welkom

Telefoon : (024) 388 69 76

Dagelĳks open van 08:00 tot 18:00 uur

en zaterdag tot 17:00 uur

 Fuchsiastraat 22/24 Nĳmegen

Voor meer 

(024) 377 40 03

informatie kunt 
u bellen met:
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Najade Uitvaarten

Voor een persoonlĳke uitvaartbegeleider in uw buurt

☎  06 3434 2117 (dag en nacht bereikbaar)

www.najade-uitvaarten.nl 

Muziekschool Muziekopmaat voor 
individuele- , groeps- en bandlessen.

Van 4 tot 88 jaar.
Bezoek de website:  www.muziek-op-maat.nl

Als gezondheid niet meer vanzelfsprekend is: 

tips rondom ontspanning, slaap, beweging en voeding die 

passen in uw leven en waarmee u de dingen kunt blĳven 

doen die u graag doet

www.gezond-op-maat.nl Samen onderweg, samen op weg…

terugkomen in je eigen kracht

Diagnostiek, begeleiding en coaching van 
kinderen, jongeren en volwassenen.

Drs. Gerjó Pieters-Mestrom
Orthopedagoge-generalist

GZ-psycholoog, Kinder- en jeugdpsycholoog

Therapeutische hulp bĳ o.a. angst, depressie, 
concentratie, burn-out.

Begeleiding van leer- en studieproblemen.
Werkgeheugen Trainingen (Cogmed, Jungle Memory)

Psychologisch onderzoek

Korte Bredestraat 59
6543 ZP Nĳmegen

024-3782314
info@gerjopieters.nl
www.gerjopieters.nl

www.terra-nĳmegen.nl  •  info@terra-nĳmegen.nl

024-3780488 |  06-23615900

te huur: groeps- en praktĳkruimte

individuele- en groepstherapie | dans | trainingen | coaching |

yoga | cursussen | massage | meditatie …
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– Voor de individuele- en groepssporter in Hees
– Blessurepreventie en -behandeling
– Massage
– MTC taping (kinesio), o.m. effectief bij 
menstruatiepijnen en hooikoorts

– MLD/Oedeemtherapie

M : 06 13162140
E : info@massagepraktijkhees.nl
W : www. massagepraktijkhees.nl

Aangesloten bij het Nederlands Genootschap voor Sportmasseurs

Anne Hoekstra
Gecertificeerd/gediplomeerd (sport)masseur

de Stenen Bank is een uitgave van de Vereniging Dorpsbelang Hees. 
De vereniging streeft naar het behoud van het groene en dorpse karakter van Hees. 

destenenbank

Redactie
Peter Smits (hoofdredactie), Rutger Zwart (eindredactie), Irma Bogers, 

Henk Termeer, Tony Schouten  | vormgeving: Michel Wolf | fotogra�e: 

Ton van Seters | vaste medewerkers: Roos Biemans, Cor van der Donk, 

Dick van Eck, Sanne Geurts, Harry Havekes, Marie-José Kommers, Manuel 

Kurpershoek, Kwan, Jacques de Vroomen, Simone Weĳs | advertenties: 

redactiestenenbank@dorpsbelanghees.nl

Kopĳ
Kopĳ inleveren voor donderdag 1 februari 2024 op het redactieadres.

De redactie behoudt zich het recht voor om ingezonden artikelen al dan niet 

te plaatsen, te redigeren of in te korten.

Redactieadres van de Stenen Bank
redactiestenenbank@dorpsbelanghees.nl

Algemeen adres voor publicaties (incl. website en nieuwsbrief)

communicatie@dorpsbelanghees.nl

Lid worden? 
U kunt lid worden via een e-mail of telefoontje aan het secretariaat, of via 

het contactformulier op de website van de vereniging. Het lidmaatschap kost 

€ 15 per jaar.

Het bestuur van de Vereniging Dorpsbelang Hees 
Voorzitter: Jan Mengde, voorzitter@dorpsbelanghees.nl

Penningmeester: Maarten de Waal, �nancien@dorpsbelanghees.nl

Jan de Kanter: j.de.kanter@dorpsbelanghees.nl

Toon Snelder, toon.snelder@dorpsbelanghees.nl

Mieke Welschen: m.welschen@dorpsbelanghees.nl

Secretariaat 
Korte Bredestraat 28, 6543 ZR  Nĳmegen

secretariaat@dorpsbelanghees.nl, 06 20 72 02 62

Penningmeester
�nancien@dorpsbelanghees.nl

IBAN: NL40 INGB 0000 349955 t.n.v. Vereniging Dorpsbelang Hees

Werkgroepen/contactpersonen 
Groen Hees: Ab Verheul, groen@dorpsbelanghees.nl, 06 575 1 6425 

Historie: Henk Termeer, historie@dorpsbelanghees.nl

Leefomgeving: Hans Lambert, leefomgeving@dorpsbelanghees.nl

Bouwdorp Hees: Anne Geurts-Kuiper, bouwdorp@dorpsbelanghees.nl

Cultuur: Irene van Dongen, cultuur@dorpsbelanghees.nl

Focusgroepen/contactpersonen 
St. Jozefklooster: Bram Linssen, bramlinssen@gmail.com

Groen achter De Beuken: Wilbert Swart, wilbert.swart@gmail.com

Toekomst Terrein Zwembad West: Toine van Gaal, toinevangaal@gmail.com

Mobiliteit/Sluipverkeer: Chrit Horsels, c.horsels@online.nl

Luchtkwaliteit: vacature

Veilig Hees: Marie-José Metz, m.j.c.m.metz@gmail.com

Nieuwbouw Driestroom: Fred Huige, fredhuige74@gmail.com

Wĳkagenten: 0900-8844

hans.zweers@politie.nl | john.striekwold@politie.nl |

chris.hofman@politie.nl

Meld- en Herstel: meldingen kunnen worden doorgegeven 

via de Meld&Herstel APP of bel 14 024.

Wĳkteam Nieuw-West: 
Regisseur fysiek: Marjolĳn Evers

Regisseur sociaal: Ewart van der Putten

Regisseur veiligheid: Thĳs de Groen

Projectmedewerker: Sara Boumghait

mail wĳkregisseurwest@nĳmegen.nl, of bel 14 024.

Bezoek ook de website www.dorpsbelanghees.nl

Voor al jouw reiswensen!
Voor contact, reisinspiratie of meer informatie:

info@travelbyanouk.nl
www.travelbyanouk.nl

Familiereizen
Groepsreizen
Incentives
Rondreizen op maat

City trips
Honeymoons
Zomervakantie
Wintersport



David van Reybrouck in Petruskerk

De vermaarde Vlaamse schrĳver David 

van Reybrouck, onder andere bekend 

van de bestsellers Congo en Revolusi, 

hield op zaterdag 18 november een 

lezing in onze eigen Petruskerk. Naast 

zĳn werk als (cultuur)- historicus, 

archeoloog en romancier is Van 

Reybrouck ook nog een niet onver-

dienstelĳk dichter. De lezing werd 

georganiseerd door het Poëziecentrum 

Nederland. Dit centrum organiseert 

jaarlĳks de H.H. ter Balkt-lezing, ver-

noemd naar de Nĳmeegse dichter H.H. 

ter Balkt (1938-2015). In 2022 vond in de 

Petruskerk al de eerste Ter Balkt-lezing 

plaats. Schrĳver en dichter Marjoleine 

de Vos sprak toen over ‘Het is het gras 

dat de wereld draagt’. De lezing van 

David van Reybrouck had als titel 

‘Nukkige vrĳheid’.

Frameschaatsen op ĳsbaan Triavium

Heb je altĳd al willen leren schaatsen? De schaatslessen van de 
Nĳmeegse Schaats Vereniging (NSV) zĳn weer gestart. Dankzĳ 
schaatsframes kunnen ook kinderen met een fysieke beperking deel-
nemen aan de lessen.

Een schaatsframe is een frame met een zitje, een stuur en drie ĳzers. 

Ook als je niet zelfstandig kunt staan of bewegen, kun je hiermee wel 

glĳden over het ĳs: je zit stevig op het frame, zet je af met spikes onder 

je voeten en daar ga je! Dankzĳ dit coole sporthulpmiddel kunnen kin-

deren met een fysieke beperking gewoon meedoen met onze schaatsles-

sen. Samen Schaatsen dus!

Het Samen Schaatsen is een initiatief van Stichting het Gehandicapte 

Kind. Tĳdens de Samen Schaatsen Elfstedentoer hebben al 500 kinderen 

even kunnen proberen hoe het voelt. Dat was een groot succes. Zoals een 

van de deelnemers zei: ‘Als gehandicapt kind kun je gewoon blĳ schaat-

sen. Weer een stapje dichter bĳ een gewoon kind zĳn!’ Daarom maakt 

de stichting het mogelĳk dat je komend seizoen op zestien ĳsbanen op 

een schaatsframe kunt meedoen met de schaatslessen. Ook op Triavium 

Nĳmegen!

Meer informatie
Meer informatie is te verkrĳgen via Christina Sebel, coördinator NSV-

Jeugd, via jeugd@nĳmeegseschaatsvereniging.nl. Het aantal schaatsframes 

is beperkt dus schrĳf je snel in, dan zien we je binnenkort op het ĳs!

Voor u gesignaleerd

De redactie van de Stenen Bank

wenst u fĳne feestdagen en 

een gezond 2024 toe!
Veel plezier met uw Stenen Bank




